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Formanden: Jeg foreslår, at lovforslaget 
går direkte til tredje behandling uden for- 
nyet udvalgsbehandling. Hvis ingen gør 
indsigelse mod dette forslag, betragter jeg 
det som vedtaget. (Ophold). Det er ved- 
taget. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

Anden behandling af forslag til lov om 
bortfald af hartkorn og matrikelskyld. 

(Første behandling af lovforslaget (nr. 
133) findes i tidenden sp. 3665). 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Lovforslagets paragraffer og spørgsmålet 
om dets overgang til tredje behandling sat- 
tes til forhandling under ét. 

Ingen bad om ordet. 

Lovforslagets §§ 1-7 og dets overgang til 
tredie behandling 
vedtoges uden afstemning. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

Anden behandling af forslag til lov om æn- 
dring af lov om saltvandsfiskeri. 

(Første behandling af lovforslaget (nr. 130) 
findes i tidenden sp. 3583). 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Lovforslagets paragraffer og spørgsmålet 
om dets overgang til tredje behandling sat- 
tes til forhandling under ét. 

Ingen bad om ordet. 

Lovforslagets §§ 1 og 2 og dets overgang til 
tredie behandling 
vedtoges uden afstemning. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

Første behandling af forslag til lov om Dan- 
marks tiltrædelse af ændringer i og tilføjelser 
til Den internationale Valutafondoverenskomst 
af 22. juli 1944. 

(Lovforslaget (nr. 176) findes i tillæg A. 
sp. 3523, fremsættelsen i tidenden sp. 3316). 

Lovforslaget sattes til forhandling. 

Ivar Nørgaard: De sidste års valutakriser 
har til fulde understreget, at det nuværende 
internationale betalingssystem i høj grad 
trænger til at blive forbedret. Det har der 
så været arbejdet med igennem flere år, 
først i gruppen af ti lande og siden i Den 
internationale Valutafond, og det lykkedes 
endelig på mødet i Den internationale Va- 
lutafond i Rio de Janeiro, hvor jeg selv 
havde den glæde at være til stede, at nå 
frem til en begyndende nyordning på dette 
felt, nemlig ved etableringen af de nye 
specielle trækningsrettigheder. 

Hvis man søger at vurdere disse træk- 
ningsrettigheder efter de beløb, de enkelte 
lande kan disponere over i forhold til den 
samlede internationale likviditet, ja, så vil 
man jo ikke blive overvældende imponeret; 
der er kun tale om en ganske lille tilvækst. 
Men hvis man ser på det, det kan udvikle 
sig til, og ser på selve det nye princip, der 
her er lagt frem, nemlig at man kan få 
en trækningsret uden at have indskudt 
midler i forvejen, er der faktisk tale om en 
ret revolutionerende nydannelse, nemlig et 
internationalt betalingsmiddel, der hverken 
bygger på guld eller dollar. Det er et vældigt 
fremskridt, som vort land også vil kunne 
nyde fordele af. 

Derfor kan vi fra socialdemokratiets side 
også fuldt ud tilslutte os, at Danmark til- 
træder ændringerne og navnlig tilføjelserne 
i Den internationale Valutafondoverens- 
komst, og at vi bemyndiger finansministe- 
ren til at drage nytte af disse ting 홢 ganske 
vist ikke selv, men via Nationalbanken 홢 
i de kommende år. Der er nemlig også fore- 
slået den nydannelse, at det nu netop er 
Nationalbanken og udelukkende den, der 
skal administrere disse forhold, og det kan 
jeg kun fuldt tilslutte mig. Jeg synes, det 
både er en forenkling og en rimelig ordning, 
idet der nu bliver tale om, at et de facto- 
forhold også bliver et de jure-forhold. Det 
er jo reelt Nationalbanken, der har ordnet 
disse ting, og det har været nationalbank- 
direktøren, der har været "governor" på 
fondsmøderne i Den internationale Valuta- 
fond. 

Der er foreslået en yderligere nydannelse, 
nemlig at man nu opgør Nationalbankens 
og dermed Danmarks valutasituation på en 


